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اظهارنظر عجیب نایب رئیس مجلس 
درباره خودتحریمی

پزشکیان: نمی دانم FATF  چیست
اما باید بپذیریم

در حالی که رئیس کل بانک مرکزی اعلام 
کرده بانک ها و موسسات مالی می توانند با همه 
اش��خاص حقیقی و حقوقی ایرانی که نام آنها 
در فهرس��ت تحریم ها قرار دارد، روابط مالی و 
تجاری داشته باشند، نایب رئیس مجلس شورای 
اسلامی خواستار پذیرش قواعد بین المللی شده 
و گفت��ه اگر می خواهیم با دنیا معامله کنیم یا 
بای��د قواعد بین المللی دنیا را بپذیریم یا اینکه 

رابطه ای با کشورهای جهان نداشته باشیم.
مس��عود پزشکیان در گفت وگو با فارس در 
 FATF پاسخ به این س��وال که آیا با پذیرش
خودتحریمی برخی نهادهای کش��ور که قبلًا 
در لیس��ت تحریم های غرب بوده اند، توس��ط 
بانک های داخلی اقدام درستی است، گفت: هر 
کدام از این مجموعه هایی که مورد تحریم قرار 
گرفتند برای خودش��ان بانک دارند، الان سپاه 
بانک »مهر اقتص��اد« را دارد و نیروی انتظامی 
هم بانک دارد، با بانک های خودشان کار کنند.

وی در پاس��خ به این س��وال که آیا یکی از 
قواع��د بین المللی دنیایی که می خواهیم با آن 
ارتباط داشته باشیم این است که برخی نهادها 
و س��ازمان های مهم کشور را توسط بانک های 
داخلی خودمان تحریم کنیم و آن را بپذیریم؟ 
اظهار داشت: بنده نمی توانم جواب تخصصی در 
این زمینه بدهم، پاسخ های من کلی است، برای 
معامله با دنیا باید قاعده بازی در دنیا را بپذیریم.

اعضای کمیسیون امنیت از رآکتور 
آب سنگین اراک بازدید می کنند

رئی��س کمیت��ه هس��ته ای 
امنی��ت مل��ی  کمیس��یون 
مجل��س گفت: اعض��ای این 
کمیس��یون اواخر شهریور از 
رآکت��ور آب س��نگین اراک 
و کارخان��ه UCF اصفه��ان بازدید می کنند. 
حجت الاس��لام ذوالنور در گفت وگو با تسنیم، 
با اشاره به برنامه های کمیته متبوع خود برای 
تدوین گ��زارش 6 ماهه اج��رای برجام، اظهار 
داش��ت: اعضای کمیس��یون  با ه��دف بازدید 
از کارخان��ه رآکت��ور آب س��نگین اراک اواخر 
ش��هریور عازم این شهر می ش��وند. وی ادامه 
داد: همچنین اعضای کمیس��یون امنیت ملی 
و سیاس��ت خارجی مجلس بازدید از کارخانه 
UCF اصفه��ان را نی��ز در دس��تور کار دارند. 
رئیس کمیته هسته ای کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس درباره روند تدوین 
گ��زارش 6 ماهه اجرای برجام، گفت: مقدمات 
تدوین گزارش انجام ش��ده و در حال دریافت 
 اطلاع��ات از دس��تگاه های مرتبط ب��ا اجرای 

برجام هستیم. 

حلقه بسته مافیایی وزارت علوم 
اطلاعات غلط به وزیر می دهد

مجمع دانشجویان و دانش آموختگان بورسیه 
در بیانیه ای تاکید کرد: اساسا آقای دکتر فرهادی 
در وزارت علوم به صورت مس��لوب الاختیار در 
بی خبری کامل از مجموعه بزرگ زیردست خود 
به س��ر برده و یک حلقه بسته مافیایی مشغول 
انتقال اطلاعات کاملا دروغ و جهت دار در امور 
مهم و جنجالی وزارت علوم، مانند رشد علمی، 
آمار دانشجویان، وضعیت فرهنگی، جذب هیات 
علمی، رانتخواری برخی متنف��ذان در ورود به 
مقط��ع دکترا و پرونده بورس��یه ها به ایش��ان 
می باش��ند. به گزارش تسنیم، در این بیانیه که 
پیرو اظهارنظر وزیر علوم درباره بس��ته ش��دن 
پرونده بورسیه ها منتشر شده، آمده است: تعداد 
بسیاری از دانشجویان دارای حکم جایابی طبق 
دس��تور و ظلم مجموعه تح��ت مدیریت آقای 
دکتر فرهادی، با لغو جایابی مواجه شده اند که 
این مشکل نیز کماکان پابرجاست و هر روز نیز 
بر تعداد آنها افزوده می شود. تعداد بسیار زیادی 
»بالغ بر 1600 نفر« از دانشجویان بورسیه فاقد 
جایابی بوده که در 3 سال گذشته با همان شیوه 
قلدرانه و ظالمانه وزارت زیر نظر آقای فرهادی 
از انجام جایاب��ی بازمانده ان��د و وزارت علوم از 
جایاب��ی آنان طفره می رود. همچنین ش��هریه 
540 نفر از دانش��جویان بورسیه نیز تاکنون به 
حساب دانش��گاه ها واریز نشده است و 39 نفر 
نیز به صورت ظالمانه ممنوع التحصیل ش��دند 
که هیچ دادگاه صالح��ه ای تاکنون پرونده این 
دانش��جویان را بررس��ی و صحت ادعای وزارت 
علوم را نی��ز تایید نکرده اس��ت. در پایان نامه 
آمده است: به آقای فرهادی توصیه می کنیم در 
فرصت اندک باقیمانده از عمر این دولت پیش 
از آنکه دیر شود، یا خود را از مهلکه اخروی ظلم 
به حدود 3700 دانشجوی مظلوم بورسیه کنار 
بکشد یا به وجدان خود رجوع کند و شجاعانه 
جبران ماف��ات نماید و با ظالمین و فتنه گرانی 
که در زیر س��ایه بی خبری وزیر مشغول انهدام 
پایه های علم و دانش در ایران اسلامی هستند، 

برخورد نماید.

پرونده شهرداری تهران را قاطع 
و بی طرفانه رسیدگی می کنیم

رئیس دستگاه قضا با تاکید بر 
برخورد قاطع دستگاه قضا با 
مفاسد بدون توجه به مسائل 
جناحی و سیاسی، به موضوع 
ش��هرداری  املاک  واگذاری 
اشاره کرد و گفت: این پرونده با دقت و متانت 
و در چارچوب قانون مورد بررسی قرار می گیرد 
اما در کنار آن اجازه موج سواری و سوءاستفاده 
از موض��وع را هم به کس��ی نخواهی��م داد. به 
گزارش رواب��ط عمومی قوه قضائی��ه، آیت الله 
آملی لاریجانی در جلسه مسؤولان عالی قضایی 
افزود: قوه قضائیه در طول این س��ال ها نش��ان 
داده که در برخورد با مفاسد به هیچ وجه کوتاه 
نخواه��د آمد و این موض��وع ربطی به جناح ها 
و جریان های سیاس��ی نیز نداشته و ما با افراد 
متخل��ف از هر جناحی بدون ملاحظه برخورد 
کرده ایم. آیت الله آملی لاریجانی با تاکید بر اینکه 
فس��اد مقوله ای اس��ت که جناح نمی شناسد، 
خاطرنشان کرد: بارها گفته ایم در مقوله فساد، 
هیچ کس از هیچ جناحی توقع تخفیف از قوه 
قضائیه را نداشته باشد. وظیفه شرعی و قانونی 
ما است که فساد چه در شهرداری یا دولت باشد 
یا حتی در خود قوه قضائیه با آن برخورد کنیم؛ 
چنانکه برخی می دانند برخوردهایی که با فساد 
در داخل قوه قضائیه هم انجام می شود اگر اشد 
از برخورد در جاهای دیگر نباشد، کمتر نیست. 
رئیس قوه قضائیه گفت: در موضوع شهرداری 
تهران نیز سازمان بازرسی کل کشور علی القاعده 
وظایفی دارد و مشغول رسیدگی است. شهردار 
محت��رم تهران نی��ز هم در گذش��ته و هم در 
روزهای اخیر مطرح کرده اند که از پیگیری های 
قانونی اس��تقبال می کنند البته ما هم توقعی 
غیر از این نداریم، اگرچه اس��تقبال هم نکنند 
ما پیگیری های قانونی خود را انجام خواهیم داد.

توجیه فیش های نجومی 
»خیانت« است

استاد اخلاق با انتقاد از کسانی 
که فیش های نجومی را توجیه 
می کنند، تاکی��د کرد: توجیه 
فیش ه��ای نجوم��ی، خیانت 
است و مس��ؤولان باید آشکارا 
درب��اره این موض��وع با مردم س��خن بگویند و 
ابهامات پیش آمده را رفع کنند. حجت الاس��لام 
س��یدمهدی طباطبایی، عضو جامعه روحانیت 
مبارز در گفت وگو با تسنیم، با بیان اینکه استفاده 
از کلمه اشرافی گری برای کسانی که حقوق های 
بالا و س��رمایه های کلان دارند، صحیح نیست، 
تصریح ک��رد: عده ای که در کش��ور حقوق  های 
کلان و بسیار بالا دریافت می کنند، جزو اشراف 
نیستند، اینها پست هستند نه شریف؛ اینهایی که 
فیش های نجومی دارند، ظلمه و طغیانگر هستند؛ 
اینها هیچ کدام از ویژگی  هایی که اشراف دارند را 
ندارن��د و بی توجه به جامعه و مردم هس��تند و 
نمی خواهند به حق و حقوق مردم توجهی داشته 
باشند. وی با بیان اینکه عبارت »اشراف« مقدس 
است اما این عبارت را به غلط برای عده ای افراد 
ناسالم به کار می برند تا قداست آن از بین برود، 
اظهار داش��ت: درب��اره فیش ه��ای نجومی باید 
شفافیت لازم صورت بگیرد و مردم در جریان این 
امور قرار بگیرند؛ حضرت آقا به درستی فرمودند 
باید با صاحبان این فیش ها برخورد شود و انتظار 
از دولت و مس��ؤولان نیز همین اس��ت. اس��تاد 
اخلاق تاکید کرد: برخی می گویند این افراد باید 
حقوق  بالاتری نسبت به کارگران سطح پایین تر 
بگیرند چون درس خوانده و مدیر هستند؛ درست 
می گویند، ما هم نمی گوییم باید کارگر و مدیر یا 
سرباز و فرمانده به یک اندازه حقوق بگیرند، چرا 
که این عادلانه نیست اما به هیچ عنوان نمی توان 

پذیرفت فاصله و تفاوت اینقدر زیاد باشد.

بعیدی نژاد و نیکلاس هاپتون 
سفرای جدید ایران و انگلیس شدند

حمید بعیدی نژاد سفیر جدید کشورمان در 
بریتانیا و نیکولاس هاپتون سفیر جدید بریتانیا 
در ته��ران ش��د. به گزارش ف��ارس، بعدازظهر 
روز دوش��نبه حمید بعیدی نژاد س��فیر جدید 
کشورمان در بریتانیا و نیکلاس هاپتون سفیر 
جدید بریتانیا در تهران به طور همزمان در وزارت 
امور خارجه 2 کشور حضور یافته و با تسلیم رو 
نوشت استوارنامه خود با وزرای خارجه ملاقات 
کردن��د. یک مق��ام آگاه در وزارت امور خارجه 
کشورمان با اعلام خبر فوق گفت: بیش از یک 
سال است س��فارتخانه های جمهوری اسلامی 
ای��ران و بریتانیا فعال ب��وده و تمام امور جاری 
توس��ط کاردارهای 2 کش��ور هدایت می شده 
اس��ت. اکنون در پی محقق شدن شرایط برای 
ارتقای روابط 2 کشور تصمیم گرفتند سفرای 
خود در تهران و لندن را  مستقر کنند. وی در 
عین حال تاکید ک��رد ارتقای روابط به معنای 
حل وفصل مسائل فی مابین نبوده و جمهوری 
اس��لامی ایران کم��اکان دیدگاه ه��ای خود را 
به صورت دوجانب��ه و غیر آن به صراحت اعلام 

خواهد کرد. 

پارلمان

ص�ادق امامی: یکی از مباحث مطرح 
درباره فاجعه منا، رفتار عجیب دولت 
ایران در قبال این فاجعه است. اگرچه 
برخی ملاحظات سیاسی در قبال این 
موضوع وجود دارد اما آنچه دولت آقای 
حس��ن روحانی و وزارت امور خارجه 
محمدجواد ظریف در جریان رخداد 
فاجعه منا و پیگیری های این فاجعه 
انجام داد، نه تنها با انتقادات عمومی 
مواجه شد بلکه اعتراضات خانواده این 
شهدا را نیز به دنبال داشته به طوری 
که حالا خانواده شهدای فاجعه منا و 
حادثه مسجدالحرام نسبت به عملکرد 
وزارت امور خارجه و بی اعتنایی دولت 
روحانی به این ماجرا گلایه های قابل 
تاملی مطرح می کنن��د. گفت وگوی 
»وطن امروز« با مرتضی رکن آبادی، 
برادر ش��هید غضنفر رکن آبادی را در 

ادامه می خوانید. 
***

  ی�ک س�ال از فاجع�ه من�ا گذش�ت و ت�ا امروز 
س�عودی ها به ابهامات اساس�ی درباره این حادثه 
پاسخ نداده اند. یکی از مهم ترین مسائل در این باره 
چرایی بروز فاجعه مناست. هنوز برخی کارشناسان 
معتقدند فاجعه منا عامدانه و با برنامه ریزی قبلی از 

سوی سعودی ها صورت گرفته است.
به نظر بنده آنچه در عید قربان س��ال گذشته 
رقم خ��ورد، جنایت از پیش  طراحی ش��ده حکام 
آل سعود بود. آنها سال گذشته، امن ترین سرزمین 
را به ناامن ترین س��رزمین ها تبدیل کردند. شواهد 
بسیاری وجود دارد که نشان می دهد این جنایت از 
پیش  طراحی شده بود. ببینید! در لحظات اولیه این 
اتفاق، ماموران سعودی تعمدا به حجاجی که از فرط 
خستگی و تش��نگی بی حال شده بودند و تقاضای 
آب داشتند، آب نمی دادند. شاهدان عینی می گویند 
ماموران سعودی صراحتا اعلام می کردند وظیفه ما 
آب دادن به شما نیست. علاوه بر این شیرهای آبی 
که در طول مسیر برای حجاج تعبیه شده بود، فاقد 
آب بود. بنده چند بار به حج مشرف شده ام. در ایام 
حج بوی��ژه در صحرای منا هلیکوپترهایی در حال 
پرواز هس��تند که حتی می توانند آمار یک نفر را از 
آن ارتفاع به دست بیاورند. سوال این است که این 
هلیکوپترها چرا ازدحام جمعیت را گزارش نکردند 
و چرا این مس��اله پیگیری نشد و نیروهای امدادی 
در صحنه حاضر نش��دند؟ این درحالی اس��ت که 
نزدیک ترین پایگاه امداد و نجات در چندصدمتری 
این خیابان مستقر بود. علاوه بر این شواهد، در زمان 
وقوع این فاجعه، ماموران سعودی به جای استقبال 
از کمک نیروهای امدادی ایران و س��ایر کشورها، 
منطقه فاجع��ه را »منطقه نظامی« اعلام کردند تا 
مانع کمک امدادگران سایر کشورها شوند. در انتقال 
اجساد مطهر به س��ردخانه ها شاهد کم کاری های 
فراوان بودیم تا جایی که ش��اهدان عینی گفته اند 
زنده و مرده را با هم به داخل کانتینر انتقال دادند و 
بسیاری از هموطنان و حجاج را زنده زنده کشتند. 
یک��ی دیگر از دلایل عمدی بودن این فاجعه، عدم 
همکاری س��عودی ها برای بررسی دلایل وقوع آن 
اس��ت. آنها به هیچ وجه تصاویر دوربین های منا را 
که می تواند سرنخ هایی برای رمزگشایی این جنایت 
باشد، در اختیار افکار عمومی دنیا قرار ندادند و در 
برابر درخواست های مکرری که از سوی جمهوری 
اس��لامی ایران و خانواده شهید رکن آبادی در این 
زمینه صورت گرفت، اعلام کردند چنین درخواستی 
را از ما نکنید و این ش��دنی نیست. شما زمانی که 
در درون خیابان تصادف می کنید، نخس��تین کار 
ب��رای اینکه نش��ان دهید تعم��دی در کار نبوده، 

یک عذرخواهی س��اده اس��ت. سعودی ها حتی در 
یک سال گذش��ته یک عذرخواهی از خانواده های  
شهدای مظلوم منا انجام ندادند. همه اینها را وقتی 
کنار هم بگذاریم چیزی جز عمدی بودن فاجعه منا 

به دست نمی آید.
  برادر ش�ما یکی از ش�هدای این فاجعه بودند. با 
توجه به تشدید خصومت های آل سعود علیه ایران 
و خطرات احتمالی امنیتی برای شهید رکن آبادی که 
سال ها س�فیر ایران در لبنان بودند؛ چرا ایشان به 

این سفر رفتند؟
بنده نخس��تین کس��ی بودم که از سفر شهید 
رکن آبادی به سرزمین حج مطلع شدم و نخستین 
کس��ی هم بودم که نسبت به سفر ایشان مخالفت 
کردم و حتم داش��تم که  سعودی ها از کنار حضور 
رکن آبادی در عربستان بسادگی نخواهند گذشت، 
چرا که اینها همان کس��انی هس��تند که سال 92 
س��فارت جمهوری اسلامی را در بیروت به خاک و 
خون کش��یدند و 20 نفر را شهید و بیش از یکصد 
نفر را مجروح کردند. آن��ان رکن آبادی را تهدیدی 
علیه منافع صهیونیست ها و رژیم پلید سعودی در 
منطقه می دانستند و به دنبال حذف ایشان بودند. 
با وجود همه مخالفت هایی که نزدیکان و دوستان 
نس��بت به سفر ایش��ان برای حج داشتند اما نگاه 
تکلیف گرای ایشان به عنوان یک دیپلمات انقلابی 
که می گفت آن روزی که من به لبنان و جبهه رفتم 
می دانستم که چه چیزی در انتظارم است و امروز 
هم حضور در حج تکلیفی بر عهده من اس��ت که 
باید آن را ادا کنم، موجب شد در قالب عضو هیات 
علمی بعثه مقام معظم رهبری و در کاروان بعثه به 
حج اعزام شوند و در نهایت به آنچه که می خواستند 
و در وصیتنامه ش��ان به آن اشاره کرده بودند یعنی 

شهادت، رسیدند.
  پ�س از اعلام مفقود ش�دن ش�هید رکن آبادی، 
س�عودی ها ت�لاش کردن�د ورود ایش�ان به خاک 
عربستان را تکذیب کنند. هرچند پیگیری خانواده 
شهید، سعودی ها را وادار به عقب نشینی و پذیرش 
حضور ایشان در عربستان کرد ولی با گذشت یک 
سال ابهامات درباره نحوه شهادت شان و همچنین 
چرای�ی ج�دا ک�ردن بخش های�ی از بدن ایش�ان 

همچنان به قوت خود باقی است.
از دقایق اولیه رس��انه ای شدن مفقودی شهید 
رکن آبادی، س��عودی ها سریعا اعلام موضع کردند 
و مدعی ش��دند چنی��ن فردی ب��ه هیچ وجه پا به 
خاک عربستان نگذاشته است اما با توجه به قرائت 
متن برائت از مشرکین توسط شهید رکن آبادی و 
پخش آن در رس��انه ها، آنها ناچ��ار به پذیرش این 

موضوع شدند. با وجود این مساله نباید توقع داشت 
س��عودی ها اعلام کنند تعمدا ایشان را به شهادت 
رس��انده اند. به اعتقاد بنده آنها خون چند هزار زائر 
بی گن��اه را ریختند تا رکن آبادی و چند نفر مثل او 
را از صحنه مبارزه حذف کنند. ش��هید رکن آبادی 
ت��ا 50 روز بع��د از عید قربان مفق��ود بود تا اینکه 
آق��ای اوحدی با ارائه تصوی��ری گفتند این تصویر 
پیکر شهید رکن آبادی است. از ایشان خواسته شد 
این قضیه به صورت رس��می اعلام نشود تا خانواده 
حضورا هویت ایش��ان را تایید کنند. پس از حضور  
برادرانم در قبرس��تان و خارج ساختن پیکر مطهر 
برادرم، عملیات تشخیص هویت صورت گرفت. در 
همان دقایق اولیه برادران من مش��اهده کردند که 
ش��کافی روی سینه  و سر ایش��ان هست و امعا و 
احشای برادرم من جمله مغز، کبد، کلیه، قلب و... از 
بدن خارج شده است. وقتی از سعودی ها پرسیدند 
این کالبدشکافی و خروج اعضا برای چه بوده است؟ 
گفتند: »ما این کار را  برای اینکه جسد فاسد نشود 
انجام دادیم.« این در حالی است که سعودی ها در 
دفن اموات روی میت موادی می ریزند که زودتر از 
بین برود. چطور می شود تلاش کنند بدن شخصی 
که ادعا می کنند نمی دانستند کیست، حفظ شود؟ 
آیا اص��ولا این عملیات روی پیکر 8 هزار ش��هید 
دیگر صورت گرفته اس��ت؟ عملا ای��ن اقدام روی 
چند زائر صورت گرفته است که این قضیه را کاملا 
ع��ادی جلوه دهند و  بگویند یکی از این ش��هدای 

کالبدشکافی شده، شهید رکن آبادی بوده است.
  دلی�ل خارج کردن این اعضا از بدن ش�هید چه 

بوده است؟
از نظر ظاهر هیچ راهی برای شناس��ایی ایشان 
وجود نداشت. پس از انتقال جنازه به ایران و انجام 
آزمایش DNA هویت ش��هید تایید شد اما علت 
ش��هادت و زمان دقی��ق آن به دلی��ل اینکه تمام 
اعضایی که باید در پزشکی  قانونی در این باره مورد 
بررسی قرار می گرفت، از بدن ایشان جدا شده بود، 
پزشکی قانونی دستش کاملا بسته بود. سعودی ها با 
هدف از بین بردن تمام سرنخ ها این اعضا را از بدن 

خارج کرده بودند.
  یعنی س�عودی ها می خواستند س�رنخ ها را گم 

کنند؟
بل��ه! دقیقا با این هدف این اعضا را جدا کردند. 
ش��هید رکن آبادی بدن تنومندی داشت اما وقتی 
بنده می خواس��تم پیکر مطهر ایش��ان را در درون 
قبر بگذارم، با یک دس��ت ای��ن کار را کردم. این را 
می خواهم بگویم تا متوجه ش��وید چه بر سر پیکر 

این شهید آورده بودند.

  وزارت ام�ور خارج�ه متولی اصلی 
پیگیری وضعیت شهدای فاجعه منا و 
احقاق حقوق خانواده این عزیزان بود 
که اعلام کرد این مس�اله در 3 سطح 
پیگیری خواهد شد؛ درباره وضعیت 
پیگیری پرونده شهدای منا بگویید به 

کجا رسیده است؟
در وزارت ام��ور خارجه کمیته ای 
متش��کل از نمایندگان دستگاه های 
مختلف تشکیل شده است و تاکنون 
هم جلس��ات مکرری درب��اره احقاق 
حقوق شهدای منا برگزار کرده اند اما 
تا این لحظه این کمیته فاقد دستاورد 
بوده است. با کمال تاسف باید گفت 
از روزه��ای نخس��تین ای��ن حادثه، 
س��عودی ها روند کار را ب��ه گونه ای 
پی��ش بردند ک��ه تمام کش��ورهای 
درگیر جنایت، متقاعد به دفن پیکر 
شهدای ش��ان در س��رزمین سعودی 
ش��وند تا به این وسیله کوچک ترین 
س��رنخی در این زمینه باقی گذاشته نشود. تقریبا 
مسؤولان ما هم به این باور رسیده بودند که چاره ای 
جز دفن پیکرهای شهدا در خاک عربستان نیست 
اما با موضع گیری محکم و قاطع مقام معظم رهبری، 
سعودی ها تسلیم شدند و ابدان مطهر عزیزان ما را 
تحوی��ل دادند. باید از رهبر انقلاب به جهت اطلاق 
واژه شهید بر این عزیزان و همچنین موافقت با دفن 
پیکر مطهر آنان در گلزار شهدا تشکر کنم، چرا که 

موافقت ایشان، درد ما را تسکین داد.
  یکی از مسؤولان وزارت امور خارجه اعلام کرد پس 
از حمله به سفارت عربستان و قطع روابط دیپلماتیک، 
ام�کان پیگیری حق�وق خانواده ش�هدای منا وجود 
نداشته است؛ اما سوال اینجاست که از ابتدای مهرماه 
تا حمله به سفارت عربستان نزدیک به 3 ماه فاصله 
اس�ت، در این 3 ماه آیا اقدام خاصی از س�وی وزارت 

امور خارجه در این زمینه صورت گرفته است؟
دقیقا این مطلبی اس��ت که می خواستم به آن 
اشاره کنم؛ چرا زمانی که در رسانه های مجازی اعلام 
شد قرار است تجمعی مقابل سفارت سعودی برگزار 
شود، نهادهای مسؤول تدابیر لازم را نیندیشیدند؟ 
به نظر من برخی از فرصت حضور جوانان معترض 
مقابل سفارت استفاده کردند تا روی کم کاری های 
خود پوشش بگذارند. قضیه حمله به سفارت 3 ماه 
بعد از جنایت منا رخ داد. وزارت امور خارجه در این 
3 م��اه چه کرده بود که بعد از آن نتوانس��ت آن را 
ادامه بدهد؟ اگر کوچک ترین حرکتی در این زمینه 
کرده اند، آن را اعلام کنند تا بدانیم قضیه سفارت در 

این روند اخلال ایجاد کرده است.
  در یک س�الی که از فاجعه منا گذش�ته اس�ت 
آی�ا خانواده ش�هدای من�ا دی�دار و گفت وگویی با 
رئیس جمهور ی�ا وزیر امور خارجه داش�ته اند؟ آیا 
دولت از خانواده های ش�هدای من�ا دلجویی کرده 

است؟
ش��ما بررسی کنید که آیا رئیس جمهور در این 
یک س��ال یک پیام تسلیت به خانواده شهدای منا 
داده است؟ رئیس جمهور تا به امروز حتی یک پیام 
تسلیت ساده هم به ما نداده است. در این یک سال 
از بس��یاری از خانواده ش��هدا دلجویی نشده است. 
بسیاری از خانواده ها نان آوران خود ار از دست دادند. 
ما انتظار داش��تیم رئیس جمهور از خانواده ش��هدا 

دلجویی می کرد. 
  براس�اس آنچه شما می گویید تا به امروز وزارت 
امور خارجه اق�دام خاصی برای احقاق حقوق 464 
شهید فاجعه منا انجام نداده است؛ برنامه خانواده 

شهدای منا برای پیگیری این موضوع چیست؟
ادامه در صفحه 5

حجت الاسلام اکبر هاشمی 
 رفس��نجانی ک��ه مدتی به 
خاطر فاجعه برجام و افتضاح فیش های نجومی سر 
به لاک خود برده بود و کمتر اظهارنظر می کرد، طی 
روزهای اخیر با اظهارنظر های جنجالی سعی می کند 
بار دیگر در رسانه ها مطرح شود. به گزارش »وطن 
امروز«، این هفته گفت وگوی رفس��نجانی با سایت 
خودش منتشر ش��ده که در آن، او در اظهارنظری 
عجیب گفته اس��ت در ش��رایط فعلی ای��ران باید 
دس��ت دوس��تی به سمت عربستان س��عودی دراز 
کند.  در این گفت وگو یکی از اطرافیان رفسنجانی 
از او می پرس��د: »با توجه به تجربه ای که جنابعالی 
در جذب و همراه کردن عربس��تان بعد از پذیرش 
قطعنامه 598 داشتید، آیا امکان تکرار آن تجربه بعد 
از برج��ام وجود دارد؟ )آن هم در این ش��رایط( اگر 
وجود دارد چه کسی باید اول دست دوستی را دراز 
کند؟ چون شما درباره مرحوم)!( ملک عبدالله چند 
بار فرمودید که من با تأسی از سیره نبوی و تواضع 
و حکمت اس��لامی دست اول را به سمت آنها دراز 
کردم و آنها هم بخوبی گرفتند. آیا درباره برجام هم 
این اتفاق ممکن است بیفتد؟« و رفسنجانی نیز در 
جواب گفت: می تواند بیفتد. اگر من رئیس جمهور 
بودم-البته ن��ه الان، آن موقع رئیس جمهور بودم- 
مشکلی را جلوی خودم نمی دیدم. وقتی چیزی را 

می فهمیدم که مصلحت است، عمل می کردم. الان 
 آق��ای روحانی به آن وضعی که من بودم، نیس��ت. 
ای��ن جواب عجیب رفس��نجانی با تعجب خبرنگار 
س��ایت او مواجه ش��د و او از رفس��نجانی پرسید: 
جسارتاً صریح تر سوال را بگویم؛ به نظر جنابعالی باز 
هم ما باید دست اول را به سمت آنها دراز کنیم؟ و 
رفس��نجانی جواب داد: اگر لازم باشد، چه اشکالی 
دارد؟ قبلاً این کار را کردیم. آقای ظریف مکرر گفته 
که ما آماده ایم هرجا که لازم باش��د، مذاکره کنیم. 
ولی آنگونه که من می کردم، یک مقدار فرق داشت. 
من خودم می کردم و گفتن هم لازم نداش��ت. من 
در س��نگال وقتی با ملک عبدالله حرف زدم، اوضاع 
مناسب نبود. یک سخنرانی که من در آنجا کردم، 
همه رؤسای کشورهای اس��لامی به صف ایستاده 
بودند تا نوبت آنها ش��ود که با من مصافحه کرده و 
»طیب  الله« بگویند. در آن سخنرانی ایران عظمت 
پی��دا کرد، ملک عبدالله ه��م در آنجا بود. به نظرم 

مسائل سخت نیست. 
ب��ه گ��زارش »وطن ام��روز«، ای��ن اظهارنظر 
هاشمی رفسنجانی در ش��رایطی مطرح شده که 

اختلافات ایران و عربس��تان پ��س از جنگ های 
نیابتی اکنون به مرحله خرج های کلان س��عودی 
ب��رای انج��ام انفجاره��ای تروریس��تی در ایران 
رس��یده است و حکام س��عودی حالا با استخدام 
منافقین علنا به دنبال اعلان جنگ رسمی علیه 
ایران هس��تند. طی 3 سال اخیر انفعال، رخوت و 
دیپلماسی التماس در دولت روحانی نیز نتوانست 
کمتری��ن تاثیری ب��ر تغییر رفت��ار توهین آمیز و 
دش��منی آل س��عود علیه ایران بگذارد. در چنین 
ش��رایطی این اظهارنظر رفسنجانی این شائبه را 
ایجاد کرده که شاید او به اندازه کافی توان ارزیابی 
و فهم واقعیات مناسبات میان ایران و عربستان را 
ندارد. از سوی دیگر او در حالی از روابط حسنه خود 
با آل سعود در زمان ملک عبدالله صحبت می کند 
که در زمان پادش��اهی عبدالله، سفیر سعودی در 
تهران را به خاطر بوس��یدن پیش��انی رفسنجانی 
 عزل کردند!  حسین امیرعبداللهیان، معاون سابق 
عربی- آفریقای وزارت امور خارجه ماجرا را اینگونه 
روایت می کند: س��فیر عربس��تان بعد از معرفی، 
استوارنامه خود را گرفت، وارد کشور شد و کارش 

را شروع کرد. آنچه مقامات عربستان درباره ترک 
تهران توسط ایش��ان به طور رسمی به ما گفتند 
این بود ک��ه وی برای ماموری��ت دیگری تعیین 
ش��ده و از این تاریخ ماموریتش در تهران خاتمه 
پیدا می کند. وی افزود: رفتارشان، رفتار متعارفی 
نبود. ضمن اینکه برخی سفرای کشورهای عربی 
در تهران همچنین برخی مقامات کشورهای عربی 
در منطقه از چند هفته قبل مطالبی به ما منعکس 
کرده بودند که سفیر عربستان در تهران به دلیل 
عدم رعایت پروتکل های کش��ور خود و سوالاتی 
که برای مقامات کش��ورش ایجاد شده به ریاض 
فراخوانده شده اس��ت. ظاهرا سفیر عربستان که 
دیدار خوب و مثبتی با آقای هاشمی رفس��نجانی 
داش��تند، در پای��ان این دی��دار، پیش��انی آقای 
هاشمی رفس��نجانی را بوس��یده اند. آن س��فرا یا 
مقامات کش��ورهای عربی برای ما توضیح دادند 
که این اقدام سفیر، در حوزه پروتکلی شان و حفظ 
شؤونات کشورشان سوالاتی در ریاض ایجاد کرده 

به این دلیل این فرد را بازگردانده اند.
 با توجه به این وقایع که جایگاه رفسنجانی را 
نزد حکام سعودی نشان می دهد، به نظر می رسد 
هاشمی رفسنجانی هنوز در توهم تاثیرگذاری بر 
مناسبات سیاست خارجی ایران بویژه مناسبات با 

عربستان سعودی است.

برادر شهید غضنفر رکن آبادی در گفت وگو با »وطن امروز« با انتقاد از عدم پیگیری جدی فاجعه منا توسط دولت و وزارت امور خارجه:

ملت را تحقیر می کنند
اخبار

بورسیه
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هوس بوسه کرده ای؟
دیپلماسی تحقیر


